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Tema del dia

L
a Unió Sindical d’Andorra 
(USdA) creu que el context 
actual de crisi social i laboral 
a conseqüència de la pandè-

mia del coronavirus s’ha vist agreu-
jat per una «mala planificació políti-
ca» des de l’any 2010. Així ho va ex-
posar a EL PERIÒDIC el seu secretari 
general, Gabriel Ubach, que va asse-
gurar que «el problema que està su-
posant la covid per a totes les but-
xaques dels treballadors d’Andorra 
és brutal». Tal com va posar de ma-
nifest, el fet que algunes persones 
vagin a treballar tot i estar malaltes 
respon al fet que no es poden perme-
tre perdre una part del salari, i de 
fet, va criticar que tots aquells tre-
balladors essencials –sanitaris, do-
cents, cossos especials– «que han es-
tat lluitant tota la pandèmia, es po-
sin malalts i cobrin la meitat del que 

MARICEL BLANCH

33 Imatge d’arxiu d’una treballadora d’un centre sociosanitari del país.

L’USdA acusa la «mala planificació 
política» d’agreujar la crisi social
Ubach apunta que els assalariats han arribat a la 
covid amb una clara pèrdua de poder adquisitiu

El secretari general referma que no es poden 
atreure treballadors al país amb la situació actual

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil

AFECTACIÓ DE LA PANDÈMIA

Tanmateix, Ubach també va po-
sar en relleu que en el transcurs de 
la pandèmia també hi ha hagut «ma-
la planificació», posant d’exemple 
els «ERTOs a l’andorrana». «Des d’un 
principi ens hi vam oposar perquè 
no es pot implementar en una em-
presa si no hi ha un comitè», va re-
clamar el secretari general de l’US-
dA, afegint que «el Govern ha exer-
cit mà de ferro, juntament amb els 
empresaris, i han decidit com serien 
els ERTOs sense comptar per res amb 
l’opinió dels treballadors i dels sin-
dicats». «El treballador només té l’úl-
tima paraula, que és per dir sí a tot», 
va lamentar Ubach, a la vegada que 
va reclamar que és hora que al Prin-
cipat es «normalitzi la situació» i «hi 
pugui haver comitès d’empresa, per 
tal que treballadors i empresaris pu-
guin seure a discutir en una taula 

ació equiparant-la amb la de Barce-
lona: «També podem comparar An-
dorra amb Nova York, però crec que 
no parlem del mateix, encara que ja 
puguem començar a equiparar-nos 
en gratacels».

En definitiva, des de l’USdA ins-
ten al Govern i als consellers gene-
rals a «posar fil a l’agulla» per «co-
mençar a resoldre els problemes 
urgents que té la ciutadania an-
dorrana», citant concretament «el 
preu de l’habitatge i els salaris i pen-
sions». Però, especialment, Ubach 
va reclamar que «la responsabilitat 
recau en els que governen i tenen 
la majoria absoluta, perquè són els 
que han de prendre les decisions». 
«El tema social i laboral és la gran as-
signatura pendent de l’actual Exe-
cutiu i dels que hi ha hagut fins avui 
dia», va cloure el secretari general. H

MERCAT
LABORAL

en igualtat de condicions», un supò-
sit que, en aquests moments, «brilla 
per la seva absència».

UN PAÍS PER A RICS / Tota aquesta si-
tuació, segons el secretari general, 
provoca que el Principat ja no sigui 
atractiu de cara als treballadors de 
fora. «Com volem que vinguin treba-
lladors aquí a Andorra amb un salari 
que està per sota del que puguin co-
brar als països veïns, i a més a més, 
sense cap ajuda?», va reflexionar 
Ubach, que també va destacar que 
els preus de l’habitatge i el cost de 
la vida «són molt més elevats». «An-
dorra és un país de rics pensat per a 
rics, no és un país pensat per la mas-
sa obrera que està treballant amb 
ella, i això és una llàstima», va sen-
tenciar, ironitzant a més sobre els 
arguments que justifiquen la situ-

cobrarien normalment». Tot plegat, 
Ubach va argumentar que el con-
junt de treballadors del Principat 
«han arribat a la pandèmia amb uns 
salaris i unes pensions molt precàri-
es, vist el cost de la vida a Andorra».

En concret, des del sindicat asse-
guren que d’ençà de la congelació 
del 2010, el poder adquisitiu ha anat 
minvant progressivament perquè 
no s’ha equiparat l’augment dels sa-
laris i pensions amb l’increment del 
cost de la vida, i calculen que mentre 
que els primers han pujat un 2,5% 
la darrera època, el segon ha cres-
cut de l’ordre del 25 o el 30%. «No po-
dem deixar créixer la cistella de la 
compra i els lloguers a nivells infi-
nits i mantenir els salaris iguals», va 
reclamar el secretari general, que va 
assegurar que des de l’USdA «fa més 
de 20 anys que reclamem que es fa-
ci un estudi seriós de quin és el cost 
de la vida a Andorra, per determinar 
quin salari necessita un treballador 
per viure dignament».

El sindicat assegura 
que no s’ha equiparat 
l’increment del cost de la 
vida des de la congelació 
de salaris del 2010

«El tema social i laboral 
és la gran assignatura 
pendent de l’actual 
Executiu i dels que hi ha 
hagut fins avui dia»

GABRIEL UBACH
SECRETARI GENERAL DE L’USDA
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Si hi haurà 
més pisos buits 
al mercat és 
una incògnita

El model 720, considerat 
il·legal per la justícia europea

es vermelles i, per tant, s’ha de modi-
ficar, com pensa fer el Govern espa-
nyol en el primer trimestre d’aquest 
any. La sentència europea ha obert 
les portes, d’aquesta manera, a la 
possibilitat que alguns ciutadans 
espanyols puguin regularitzar els 
seus immobles a Andorra. D’aquesta 
manera es podria incrementar, per 
exemple, el nombre de pisos buits 
que hi ha en aquests moments al pa-
ís, els propietaris dels quals podrien 
optar per posar-los al mercat, un cop 
ja no hi ha perill de penalització per 
part de la hisenda espanyola. No obs-
tant això, les autoritats andorranes 

L
a justícia europea ha tombat 
fa tan sols uns dies l’anome-
nat model 720, el document 
que havien d’utilitzar els es-
panyols per declarar els seus 

béns a l’estranger. El Tribunal de Jus-
tícia de la Unió Europea (TJUE) en-
tén que la normativa en aquest àm-
bit és contrària als drets que promou 
la Unió Europea, en permetre a l’Ad-
ministració Tributària procedir sen-
se limitació temporal a la regularit-
zació de l’impost endeutat. A més, la 
resolució judicial critica també les 
elevades multes, de fins al 150%, que 
es contemplen al país veí en cas d’in-

compliment, «pel seu caràcter ex-
tremadament repressiu». L’anome-
nat model 720 és, així doncs, una de-
claració informativa sobre els drets i 
els béns dels espanyols a l’estranger 
que hauria sobrepassat algunes líni-

s’han mostrat cautes a l’hora de valo-
rar l’impacte que podria tenir la sen-
tència a Andorra, i fan bé en adoptar 
aquest posicionament. I és que, a ho-
res d’ara, fins i tot es desconeix qui-
na és la xifra de pisos que pot haver-
hi al país en aquesta situació, tot i els 
intents que s’han fet des de l’Admi-
nistració perquè hi hagi més dades 
al respecte. La problemàtica que su-
posa la falta d’habitatge a preus as-
sequibles a Andorra no se solucio-
narà, ni de bon tros, per aquesta via, 
encara que siguin uns quants els pi-
sos que s’incorporin al mercat im-
mobiliari.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.
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D
eia John Fitzgerald Ken-
nedy: «No et preguntis què 
pot fer el teu país per tu, 
pregunta’t que pots fer tu 

pel teu país.». Són les nostres accions 
les que construeixen un país.

Aquesta setmana passada els mit-
jans portaven la notícia que Andorra 
explicava a l’Expo de Dubai les opor-
tunitats d’inversió estrangera al pa-
ís. Ensems, es feia menció al fetque 
el nostre cap de Govern qualificava 
les trobades com a eines per a desen-
volupar els interessos comuns.

Interessos comuns? Quins inte-
ressos comuns? Perquè d’això, a part 
la grandiloqüència de la frase, res. 
Quins són aquests interessos? Com 
sempre dic, cal fer i fer-se pregun-
tes a risc de quedar anestesiats per 
muntanyes de paraules buides de 
contingut. Les fotos queden molt bé, 
però… I la «xixa» on és? Viatjar està 
molt bé, sobretot quan la despesa és 
a costelles del contribuent, tanma-
teix, quan es tracta de viatges insti-
tucionals, de tornada a casa cal por-
tar alguna cosa més que unes fotos 
boniques i titulars de premsa.

També vam saber que Andorra va 
donar a conèixer les oportunitats 
d’inversió estrangera al Principat i 
que Espot, cap de la nombrosa co-
mitiva desplaçada a la ciutat-emirat, 
coneguda pel seu luxós comerç, l’ar-
quitectura ultramoderna i la seva vi-
da nocturna animada, va dir que no 
només s’han complert els objectius 
de l’Executiu, sinó que «han supe-
rat de lluny les expectatives». Quins 
objectius? Quines eren les expecta-
tives?

La finestra
oberta

Arabian Nights
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I parlant d’oportunitats d’inver-
sió estrangera... quines oportuni-
tats són aquestes quan la tramitació 
burocràtica i administrativa per ra-
dicar un negoci a Andorra per part 
d’un inversor estranger s’assembla 
més a una pista americana que a cap 
altra cosa?

Cal saber que la mitjana per po-
der radicar amb tota legalitat una 
empresa a Andorra és de dos me-
sos. Seixanta dies! I això si tot està 
ben engreixat i lliscant sobre vaseli-
na, perquè si no la pista americana 
es transforma en quelcom similar 
a aquell programa anomenat «Hu-
mor amarillo»...

Sabeu que, a tall d’exemple, als 
EE.UU. la posta en marxa d’una em-
presa tipus LLC (SLU andorrana) és 
immediata, que tots els tràmits es 
poden fer per Internet, que el cost no 
supera els 500 $ (400 € al canvi), ope-
rativa al moment i, cosa important, 
per la qual els no residents estan lliu-
res d’impostos si l’activitat es realit-
za fora de les fronteres del país? Tot 
perfectament explicat i a l’abast de 
tothom en aquest planeta. Tot legal, 
clar i català.

Algú dirà que aquestes estructu-
res no són fiables o inclús que inci-
ten a activitats opaques.

Segur que són els de sempre, els 
de feu el que jo dic, però no el que 
jo faig. Ja sabeu qui són aquests que 
sempre volen salvar el país, però que 
sempre acaben salvant primer el seu 
compte bancari, el d’aquí o l’offshore.

Què passa a Andorra? Doncs, jus-
tament, tot el contrari de l’exemple 
esmentat. I anem parlant a Dubai 
d’oportunitats, d’expectatives, d’ob-
jectius... Potser del que estem par-
lant és de continuar venent trossets 
de país, de continuar promocionant 
un tipus de comerç de l’any de la pi-
cor, d’un tipus de turisme que ja no 
encaixa, de construir luxoses tor-
res d’apartaments (espereu que a al-
gú encara se li acudirà fer un Burj 
Khalifa-2 a qualsevol terreny edifi-
cable dels pocs que queden, i si no 
en queden, al bell mig de la Vall del 
Madriu)... de què estem parlant a fo-
ra pel que fa a Andorra quan aquí no 
tenim la capacitat de gestió necessà-

ria? No parlo per parlar, no. De fet, 
un dels exemples d’això el va posar 
la CEA a sobre la taula: «potenciar 
la diversificació econòmica conser-
vant les línies tradicionals.» Perfec-
te, doncs. Com deia Groucho als Ger-
mans Marx a l’oest, «¡Más madera!»

Ah! Oblidava d’un parell de «co-
setes» importants: una, el comenta-
ri del ministeri d’Exteriors, en clara 
manifestació de com interpreta les 
seves funcions (enteneu la ironia), 
sobre que el festival Art Camp, que 
tindrà lloc a Dubai, acollirà 20 ar-
tistes de l’Orient Mitjà i, atenció, se-
nyors! Un procedent d’Andorra! L’al-
tra, el comentari ufanós del ministe-
ri de Turisme sobre la trobada amb 
el ministre d’economia de l’emirat, 
on diu van estar d’acord en el fet que 
el turisme és la peça clau per amb-
dós països i van crear sinergies per 
potenciar que els visitants d’un pa-
ís vagin a l’altre i a la inversa. El mi-
nistre Torres és conscient que l’eco-
nomia de Dubai gira entorn del sec-
tor financer i el petroli? Sinergies 
amb Andorra? El primer factor pro-
ductiu ja ens l’hem carregat, i el pe-
troli... potser a Incles? Els dubaitís se-
gur que han trobat l’humor andorrà 
d’allò més divertit, per absurd i, so-
bretot, per l’intercanvi de funcions 
entre ambdós ministeris. Un fart de 
riure, segur.

El que sí ha quedat clar és que la 
nostra comitiva ha pogut gaudir de 
la generosa hospitalitat dels amfitri-
ons, de la calidesa dels dies sota el sol 
i, alguns, de les famoses nits àrabs al 
desert... H

MTNZ’
JOSEP



5el Periòdic d’AndorraDILLUNS, 31 DE GENER DEL 2022Opinió

Segurament arribaran noves soques, les 
autoritats, en lloc de confinar, dedicaran els seus 
esforços en protegir la gent més vulnerable

FREEPIK

dedicaran els seus esforços en prote-
gir la gent més vulnerable mentre 
que la resta podrà anar fent. Menys 
els que tinguin símptomes i es tro-
bin malament, és clar. Però això ja 
ha estat tota la vida així. Qui té la 
grip i una bona febrada s’està a ca-
sa uns dies fins que es recupera. És 
de sentit comú i segurament aques-
ta persona del que té menys ganes és 
de sortir al carrer.

Caldrà veure, doncs, com evoluci-
ona aquesta nova soca de l’òmicron 
sigil·losa i si és tant o més benigna 
com la seva antecessora, que això no-
més ho sabrem quan es comenci a 
expandir. Cal esperar, també, que els 
vacunes facin la resta i que poc a poc 
anem obrint la porta no a una nova 
normalitat sinó a la normalitat en sí. 
Ni que sigui conservant la mascare-
ta als interiors i potenciant la venti-
lació i el corrent d’aire, que això sem-
pre va bé. Tant de bo sigui així. H

dels centres centinella (els hospitals 
de referència repartits per tot el país) 
s’anirien reportant els casos per fer-
ne una extrapolació. Més o menys ai-
xò és el que s’ha fet tota la vida quan 
ha arribat l’epidèmia de grip, una 
malaltia, per cert, que ara sembla 
que gairebé hagi desaparegut. 

Uns dies més tard, el Conseller 
de Salut de la Generalitat de Cata-
lunya, Josep Maria Argimon, es pro-
nunciava en aquesta mateixa línia. 
Amb tots els condicionants possibles 
i amb tota la cautela del món, el con-
seller també deia que les coses aniri-
en cap aquí si no hi havia complica-
cions i sorpreses que fessin variar el 
rumb de les autoritats sanitàries. I és 
que no s’ha de deixar de banda que 
aquesta malaltia ens ha donat (i en-
cara pot donar moltes sorpreses). Ar-
gimon, a més, parlava de flexibilitzar 
les quarantenes, que ara són de set 
dies, i avançava una mica cap on ani-

S
eria per riure si no fos per-
què tot el que hem passat 
no ho és. Quan a Catalu-
nya encara estem immer-
sos en la sisena onada de 

la pandèmia (suposo que al Princi-
pat d’Andorra deu anar més o menys 
per igual) ara ens diuen que s’ha de-
tectat una altra soca del virus: l’òmi-
cron sigil·losa. S’ha de reconèixer 
que el nom està ben trobat perquè 
pel que diuen (ara caldrà provar-ho) 
s’escapa a la detecció de les PCR. Per 
tant, com indica el nom, deu entrar 
com aquell qui no vol la cosa i poc a 
poc va colonitzant països i nacions. 
Per això és sigil·losa, que és el mateix 
que silenciosa o cautelosa. Una vari-
ant molt murri per dir-ho en termes 
ben nostrats. 

El que deia: faria riure si no fos 
que aquesta pandèmia s’ha empor-
tat moltes vides i ho ha posat tot da-
munt davall. Però què vol dir que 
s’escapa de les PCR? Com detectarem 
els casos asimptomàtics així? Això 
vol dir que com que no els podrem 
caçar al volt podrem començar a fer 
vida normal estiguem en contacte 
o no amb algun positiu? Això repre-
senta el principi del final de la pan-
dèmia? Si ens atenem al fet que ara ja 
està demostrat que òmicron és molt 
més benigna que les altres soques i 
que aquesta diuen que va pel camí 
potser podrem començar a treure el 
cap aviat, no?

De fet si analitzem els missatges 
que van donant les autoritats sani-
tàries sembla que la cosa hauria de 
tendir a normalitzar-se aviat. Potser 
a la primavera. O potser cap a l’estiu. 
El primer en obrir aquesta finestra 
d’oportunitat va ser el Govern d’Es-
panya. Fa més de tres setmanes el di-
ari El País va revelar que l’Executiu 
que presideix Pedro Sánchez ja es-
tà fent plans per començar a tractar 
com una grip la covid-19. Això vol 
dir que es deixarien de comptar ca-
sos com fins ara i que només a través 

ran les coses. 
Poc després, un alt responsable de 

l’Organització Mundial de la Salut 
(OMS) també transitava per aquest 
camí en una compareixença de 
premsa. Fet i fet, doncs, sembla que 
poc a poc ens podrem començar a de-
sempallegar de la fase més dura de la 
pandèmia. Això, que quedi dit, amb 
tots els condicionals del món perquè 
el coronavirus no deixa de donar sor-
preses.

Si mirem la història de la huma-
nitat no és estrany que això sigui ai-
xí. De pandèmies n’hi ha hagut di-
verses durant tota la història: la pes-
ta negra, el còlera, la grip espanyola 

de 1918... N’han estat vàries i tard o 
d’hora han acabat per remetre. Si no 
m’erro la grip de principis del segle 
XX va durar uns tres anys. Aquella 
gent les van passar magres i només 
cal llegir el començament del Qua-
dern gris de Josep Pla per veure-ho: 
«Com que hi ha tanta grip han hagut 
de tancar la universitat». Però aque-
lla grip es va acabar i la gent va conti-
nuar fent vida normal més tard que 
d’hora en aquell cas. 

Més o menys això és el que pas-
sarà amb la pandèmia del corona-
virus. Segurament arribaran no-
ves soques, les autoritats, en lloc de 
confinar o recomanar quarantenes, 

Més enllà de les valls

I ara, l’òmicron sigil·losa
Faria riure si no fos perquè aquesta pandèmia s’ha emportat moltes vides i ho ha posat tot damunt davall

Guillaumet
FRANCESC
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La cònsol major de la Massana, Olga 
Molné, fa balanç de la primera mei-
tat d’un mandat que ha estat mar-
cat per la pandèmia del coronavirus 
i per la integració d’EMAP en una 
nova societat, Setap, l’objectiu de la 
qual a llarg termini és abastar totes 
les estacions de muntanya del país.

–Quin balanç fa de la primera meitat 
de legislatura?
–Han estat dos anys una mica com-
plicats, en què hem hagut de ser 
capaços de gestionar la situació 
sanitària, però també una etapa 
d’objectius assolits, perquè hem po-
gut tirar endavant tots els projectes 
proposats. Abans de la irrupció de la 
pandèmia, molt a l’inici del mandat, 
ens vam marcar unes línies de go-
vern, la més important de les quals 
era el canvi de model de l’estació 
d’EMAP, ja que feia molts anys que 
la situació estava encallada i, des-
prés de parlar amb diversos inver-
sors, tant nacionals com interna-
cionals, vam apostar per un model 
d’integració i de país entre EMAP, 
Ensisa i Crèdit Andorrà. 

–Què ha suposat pel comú la gestió 
de la pandèmia?
–Ens hem adaptat constantment a 
noves situacions. L’esclat de la pan-
dèmia va afectar directament els 
comptes de l’estació a causa de les 
restriccions de mobilitat dels turis-
tes, a més de a tot el teixit empresa-
rial de la Massana. Per sort, ens vam 
saber adaptar i vam tenir una molt 
bona temporada d’estiu, que va re-
percutir en els negocis de la parrò-
quia, i ara estem tenint un inici d’hi-
vern també molt positiu.

–Té xifres?
–Encara és d’hora, perquè només 
portem 40 dies de temporada dels 
150 previstos, però sí que puc dir 
que el Departament de Turisme es-
tà en contacte permanent amb ho-
telers i botiguers, que diuen que es-
tan arribant a números del 2019, i 
alguns fins i tot ja els han superat 
en un 10%. També veiem que cada 
vegada hi ha més negocis nous; se-
gons dades de la setmana passada 
[dijous, 26], tenim 1.650 comerços 
donats d’alta, el que suposa un in-
crement del 28% respecte al 2020, 
quan n’hi havia 1.284. És una xifra 
molt alta per a una parròquia de no-
més 10.700 habitants. 

–Què ha estat el més dur durant els 
gairebé dos anys de la pandèmia?
–Organitzar i que, un cop ho teníem 
tot organitzat, es canviessin les me-
sures sanitàries, a més de conviure 
amb les baixes constants de positius. 
Excepte els esdeveniments massius, 
la resta de projectes els hem sabut 
reinventar i, d’una manera o una al-
tra, els hem dut a terme. Ha sigut un 
esforç constant, en què el pitjor era 
la incertesa, ens feia patir molt.

–Quins projectes s’han hagut de 
quedar al calaix?
–Al calaix no se n’ha quedat cap, per-
què, tot i la pandèmia, hem treba-

VICTORIA GÓMEZ PÉREZ
LA MASSANA

@victoriagomezp_

«Tard o d’hora s’haurà 
de trobar una solució 
pel trànsit a la Massana»

Olga Molné
Cònsol major de la Massana
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vam fer un parc solar per tal que la 
mateixa estació consumís un 30% 
d’energia d’origen renovable. En 
paral·lel hem encetat el pla de paci-
ficació i amabilització de la parròquia 

llat moltíssim en totes les propostes 
que dúiem al programa electoral. 
A més del canvi de model de l’esta-
ció d’EMAP, ens vam proposar tenir 
una parròquia sostenible, i per això 

i, en aquest sentit, les obres més im-
portants fins ara són la reforma inte-
gral de Costes del Teixidor i la prime-
ra meitat del tram de vorera que va 
de Sispony a la Massana. 

«Els hotelers i 
botiguers diuen 
que estan arribant a 
números del 2019, 
i alguns ja els han 
superat en un 10%»

–Com va el procés d’unir la parròquia 
a través de les voreres?
–Hi estem treballant, i també insis-
tim al Govern perquè dugui a terme 
la vorera d’unió entre la Massana i 
Arinsal, ja que en ser carretera gene-
ral depèn únicament d’ell, i va ser el 
projecte guanyador dels pressupos-
tos participatius. Actualment s’està 
fent un tros, però volem avançar en 
la matèria i que la resta s’inclogui en 
els comptes dels pròxims anys. 

–Quin és el repte pels dos anys que 
resten de mandat?
–Hem notat que hi ha una mancan-
ça d’aparcament en diverses zones 
de la parròquia, perquè la Massana 
va creixent i hi ha àrees residenci-
als en què no hi ha espai per apar-
car els vehicles i volem trobar ter-
renys, tant comunals com de cessió, 
que es puguin habilitar i oferir la mi-
llor resposta. També invertirem en 
el parc de Santa Caterina, amb l’ob-
jectiu de donar un espai de lleure als 
adolescents, que actualment no te-
nen un equipament de reunió o di-
versió adequat a la seva edat. I tam-
bé volem dedicar molts recursos a 
la xarxa d’aigua, perquè amb l’aug-
ment de residents hem d’assegurar 
un bon abastiment a tota la pobla-
ció, però també a hotels i altra me-
na de negocis.

–En aquest sentit, la Massana està 
preparada per acollir tots aquests 
nous residents?
–De moment, en el pressupost del 
2022, contemplem uns diners per 
fer una diagnosi per tenir molt clar 
què hem de fer, fins a on podem créi-
xer i quines necessitats futures d’ai-
gua tindrem. D’acord amb aquest 
estudi, farem les inversions necessà-
ries, que calculem que seran d’uns 
370.000 euros, però encara s’ha de 
publicar el concurs. 

–La partida d’inversions en el pres-
supost d’enguany és un 45% supe-
rior a la del 2021. En què es gastaran 
aquests diners?
–Passarem de 2,3 milions d’euros 
el 2021 a 3,3 milions aquest any. És 

«La Massana va 
creixent i hi ha àrees 
en què no hi ha espai 
per aparcar i volem 
trobar terrenys que 
es puguin habilitar»

Nacional Pàgines 6 a 12
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«Escalonar l’entrada 
a les escoles amb 
només 15 minuts de 
diferència ha fet que 
el caos en hora punta 
desaparegui»

«Hem passat de 
ser una parròquia 
d’hivern, en la qual 
a l’estiu els hotels 
tancaven, a tenir 
activitat tot l’any»

Pàgines 6 i 7 LLL

un augment significatiu, que desti-
narem a eixamplaments i millores 
de carreteres, tenint en compte els 
punts més complicats, com la sego-
na fase de la carretera de Sispony, 
o l’embelliment de la rotonda a la 
Cabanota, que seguirà la mateixa 
estètica que la que hi ha davant de 
Crèdit Andorrà, a l’avinguda Sant 
Antoni. També tenim previstes les 
zones d’aparcament i el parc de 
Santa Caterina, com he comentat 
abans.

–On seran aquests aparcaments?
–Estem buscant un lloc a Arinsal, 
on sobretot els restauradors ens re-
clamen més aparcaments pels seus 
clients, a la zona d’Escàs, que està 
creixent moltíssim i els veïns dei-
xen els seus vehicles a la calçada, el 
qual és perillós i dificulta el pas, i a 
l’entrada del poble, una mica més 
amunt de la rotonda d’Anyós.

–Creu que l’eixamplament de la ro-
tonda d’Anyós serveix realment per 
descongestionar el trànsit?
–Sí, i es nota moltíssim. Mentre hi 
havia un carril ocupat per les obres, 
la cua sovint arribava a l’entrada 
del poble, però ara s’ha reduït molt 
i crec que quan estigui acabat i hi 
hagi la vorera encara funcionarà 
millor.

–A l’altra banda de la Massana, 
d’Arinsal al poble, també es formen 
llargues cues, sobretot els caps de 
setmana després del tancament de 
pistes. Hi ha alguna solució?
–A l’hora punta és complicat de so-
lucionar, perquè tothom vol allar-
gar al màxim el dia d’esquí i després 
es concentra a la carretera. A vega-
des es posen uns cons per intentar 
agilitzar el trànsit, però és cert que 
no és fàcil. Sí que hem fet altres me-
sures correctives durant els ma-
tins, quan tenim el mateix proble-
ma que en la baixada de pistes, per-

què coincideixen els treballadors i 
els pares que duen els infants a l’es-
cola. Des del comú vam parlar amb 
les escoles i vam escalonar les entra-
des, de manera que a l’Àgora entren 
a les 08.30 hores, a l’escola francesa 
a les 08.15 hores i a l’escola andor-
rana a les 09.00 hores. Són només 
15 minuts de diferència, però han 
fet que el caos de l’hora punta desa-
paregui. Fins i tot l’associació de pa-
res i mares ens ha felicitat, perquè 
al principi tothom tenia dubtes.

–La covid-19 ha deixat a la banque-
ta del Govern, el vial de la Massana. 
És un error?
–Bé, estem parlant d’un vial que val 
moltíssims diners, uns 60 milions 
d’euros, i és cert que amb la pan-
dèmia i donant prioritat al vial de 
Sant Julià, el de la Massana s’ha dei-
xat de banda. Jo el que puc dir és que 
la Massana és una parròquia que es-
tà creixent, que està molt viva, i que 
tard o d’hora s’haurà de trobar una 
solució per millorar el trànsit. Amb 
tot, crec que els hàbits de les perso-
nes continuen sent els mateixos i 
tothom agafa el cotxe abans de pen-
sar en el transport públic o compar-
tir vehicle. Hauríem de canviar els 
costums mentre no hi hagi una so-
lució definitiva, però aquesta no 
pot venir únicament del comú.

–La creació de Setap suposa un 
descans per al Comú de la Massa-
na, i les seves finances?
–Més que un descans, suposa una 
gran il·lusió perquè estic conven-
çuda que aquesta integració anirà 
molt bé i aconseguirà un millor ren-
diment, sent més competitius i can-
viarà el món de la neu a Andorra. 
De cara a l’exterior, ens venem com 
una unitat i crec que donar aquesta 
imatge és molt positiu pel país. No 
ens hem tret un pes de sobre, sinó 
que ha nascut una gran esperança i 
crec que és una bona solució.

–Però la Massana, a través d’EMAP, 
té la part més petita.
–Sí, la Massana en l’actualitat té un 
19%, amb la possibilitat de créixer 
a un 30% per equiparar-nos a Cani-
llo i Crèdit Andorrà. El primer aug-
ment, fins al 25%, es farà amb la 
recompra de preferents i després 
les recapitalitzarem. Per arribar al 
30%, tindrem la possibilitat de com-
prar les accions dels altres socis a 
un preu pactat, que és l’actual, du-
rant set anys. Això, però, ho decidi-
ran els cònsols de cada legislatura, 
no és una obligació i, per tant, els fu-
turs ingressos del comú no es veu-
ran compromesos. 

–I Setap acabarà sent Grandvalira?
–L’ideal seria que hi hagués un for-
fet únic i totes les estacions del pa-
ís estiguessin unificades. Treballa-
rem en aquesta línia. De moment, 
estem focalitzats en un pla d’inver-
sions conjuntes per començar a cre-
ar sinergies per ser més competi-
tius i obtenir els millors resultats.

–Què contempla aquest pla?
–Hi ha prevista una inversió de 36 
milions d’euros que es farà a Pal 
Arinsal, que consistirà a canviar di-
versos remuntadors antics i fer la 
unió esquiable entre Pal i Arinsal. 
També volem fer un edifici de ser-
veis amb un restaurant al pic Ne-
gre. Volem que els diners invertits 
siguin tan profitosos com sigui pos-
sible, tot i que aquesta temporada 
encara funcionem per separat. A 
partir de l’estiu, ja anirem de la mà.

–Com ha viscut l’èxit de mantenir 
Vallnord durant l’estiu?
–Des que vam apostar per la bicicle-
ta, no hi hem deixat mai de creure i 
hi hem invertit temps i diners. Hem 
passat d’una parròquia d’hivern, 
en la qual a l’estiu molts hotels es-
taven tancats, a tenir activitat tot 
l’any. Això també ha permès diver-

sificar l’oferta de serveis i ens ha do-
nat molta credibilitat.

–Abans ha parlat del parc solar. Ha 
començat amb polèmica.
–A mi no m’agrada parlar de polè-
mica, perquè les relacions entre An-
dorra i Espanya són bones i hi ha 
una predisposició per resoldre el 
conflicte. El que puc dir com a còn-
sol de la Massana és que estic molt 
contenta de tenir aquest parc solar, 
que ja és una realitat i està en fun-
cionament, i que, com no podia ser 
d’una altra manera, tot el projecte 
es va fer d’acord amb la cartografia 
oficial del Govern d’Andorra. En-
tenc que l’Estat espanyol, si creu 
que s’ha envaït una part del seu ter-
roritori, ho posi damunt de la tau-
la, igual que ho faria Andorra si fos 
a la inversa. És un problema de fron-
tera i hem d’esperar a la resolució.

–L’aturada del projecte del telefèric 
al pic de Carroi ha estat un fracàs?
–No. No s’han presentat ofertes en 
el projecte tal com estava concebut, 
però fa 20 o 30 anys que en parlem, 
així que el projecte no està enterrat 
i el Comú d’Andorra la Vella té ga-
nes de continuar-hi apostant.

–Però no creu que convertir la capi-
tal en peu de pistes perjudicaria els 
hotels i comerciants de la Massana?
–Hem encarregat un informe per, si 
arriba el moment, saber la seva opi-
nió i, tot i que no tenim els resul-
tats, sí que sé que n’hi ha partidaris, 
però també que tenen por.

–Són bones les relacions dins 
l’equip comunal?
–Tenim molt bona entesa i treba-
llem conjuntament. Les juntes de 
govern són un espai de debat, per-
què som tres ideologies diferents i 
tractem totes les qüestions des de 
diferents punts de vista. No hi ha 
cap conflicte entre nosaltres. H
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La covid fa que hi hagi més nens 
amb problemes d’aprenentatge

EDUCACIÓ

E
l Col·legi Oficial de Logope-
des d’Andorra (COLA) ha 
detectat durant els últims 
mesos un increment consi-

derable dels casos relacionats amb 
l’endarrariment de l’aprenentatge 
de la parla en el col·lectiu d’infants 
més petits, de zero a tres anys. Així 
ho va afirmar la degana, Sara Fité, 
«fa mesos que rebem moltes més vi-
sites de pares amb els seus fills de 
dos o tres anys per motius de manca 
de parla i retards importants en el 
desenvolupament del llenguatge».

D’aquesta manera, la degana del 
COLA va afirmar que des que va co-
mençar la pandèmia i el país va pas-
sar pel procés de confinament, «les 
noves generacions s’estan veient 
greument afectades per elements de 
prevenció de la covid com les masca-
retes». En aquest sentit, el col·lectiu 
de professionals va declarar que cinc 
de cada 30 pacients que tenen a la 
setmana són infants que van néixer 
amb l’esclat de la pandèmia o pocs 
mesos abans, la qual cosa ha supo-
sat un increment del 15% dels casos 
en nens menors de tres anys com-
parat amb les dades prepandèmia. 
«L’edat és un dels fets que més ens 
crida l’atenció; als dos anys, la par-
la d’un infant ha de ser més o menys 
acceptable, però rebem molts casos 
derivats dels pediatres», va remar-
car la degana del COLA.

Fité, va indicar que «els nens ne-
cessiten rebre estimulacions i inte-
raccions humanes a l’àmbit famili-
ar, però estem detectant que passen 
moltes hores davant la pantalla des 
de ben petits i això també és un pro-
blema». A aquest factor se li suma el 
fet que les educadores de les escoles 
bressol estan obligades a dur masca-
reta, per tant, «els escolars no es po-
den fixar en els moviments bucals i 

33 Imatge d’arxiu de l’exposició sobre la tasca del logopeda que es va situar a l’avinguda Meritxell.

COLA

Elements de prevenció com la mascareta obstaculitzen «greument» la tasca dels logopedes

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

@alexpontt

«Els escolars no 
es poden fixar en 
el moviment dels 
llavis i la llengua i 
perden capacitat 
d’articulació»
«Amb el treball 
telemàtic, hem 
aconseguit que els 
nostres tractaments 
no perdin la 
continuïtat»

Sara Fité
DEGANA DEL COLA

PS

33 La consellera general Susanna Vela.

El PS pregunta si Medi Ambient 
s’ubicarà a l’hotel Casamanya

La consellera general Susanna Vela 
va entrar ahir a Sindicatura una de-
manda d’informació amb relació 
a la possible ubicació del Ministe-
ri de Medi Ambient i Agricultura a 
l’antic hotel Casamanya. L’objectiu 
d’aquesta sol·licitud és poder valo-
rar la previsió que té el Govern res-
pecte a aquest edifici, ja que al grup 
parlamentari socialdemòcrata li va 
sobtar que els grups que donen su-
port de la majoria hagin entrat una 
esmena al pressupost per a destinar 

diners per fer les anàlisis de viabili-
tat corresponents.

La consellera general va dema-
nar tota la informació relativa a 
l’avaluació i a les decisions preses 
per part de l’Executiu i totes les da-
des aportades pel comú i pel quart 
d’Ordino sobre aquesta proposta. 
«Aquesta manera de procedir per 
part del Govern denota manca de 
previsió, que no hi ha un pla d’equi-
paments públics», va assenyalar Ve-
la.

De la mateixa manera, Vela va su-
bratllar que «aquesta improvisació 
manifesta i la incapacitat d’elabo-
rar un pla d’equipaments públics», 
també es pot comprovar amb el cas 
de Radio Andorra, pel qual «els soci-
aldemòcrates sí que han presentat 

un projecte per a l’equipament his-
tòric», amb la finalitat de donar-li 
a l’Arxiu Nacional i els documents 
que conserva «el valor i la dignitat 
que es mereix aquesta institució i la 
ciutadania del nostre país».

D’altra banda, el conseller ge-
neral Carles Sánchez també va en-
trar una demanda d’informació, en 
aquest cas sobre les actes de les reu-
nions de la Comissió de seguiment 
de les línies de transport nacional 
regular de viatgers.

En aquest sentit, Sánchez va dur 
a terme aquesta sol·licitud amb la fi-
nalitat de conèixer si, com estava es-
tablert, la Comissió ha fet el tracta-
ment de tots els assumptes relacio-
nats amb l’anàlisi de la marxa de la 
concessió. H

L’oposició creu que «no hi 
ha un pla d’equipaments 
públics» per part del Govern

POLÍTICA

EL PERIÒDIC
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perden capacitat d’articulació; els 
nens de quatre a vuit mesos aprenen 
per imitació i s’han de fixar en  la po-
sició dels llavis i la llengua», va re-
marcar Fité. 

Pel que fa al procediment que du-
en a terme els logopedes arran de 
la imposició dels elements de pre-
venció, el COAA treballa mitjan-
çant pantalles de plàstic i mascare-
tes, donat que la distància amb els 
pacients ha de ser estreta. «Amb els 
nens més petits ens solem treure la 

mascareta, però intentem guardar 
les distàncies en la mesura del possi-
ble», va indicar Fité. Així, la degana 
del COLA va afirmar que «es tracta 
d’una doble penalització, ja que ni 
els pacients ens veuen a nosaltres, 
ni nosaltres els veiem a ells; hi ha 
moments que la mascareta impossi-
bilita el nostre treball». De la matei-
xa manera, els logopedes han incor-
porat noves eines de treball com per 
exemple la mostra de vídeos i àudi-
os, els quals complementen els exer-

cicis i els diagnòstics dels professio-
nals in situ.

D’altra banda, el COLA afirma 
que la incorporació de la mascare-
ta transparent «pot ser una bona 
alternativa per a nosaltres, però el 
problema recau en el fet que s’en-
tela amb facilitat», va assenyalar Fi-
té. De totes maneres, els logopedes 
troben que el teletreball els ajuda 
molt, a causa dels nombrosos con-
finaments que s’estan duent a ter-
me en l’actualitat a causa de l’alta 
incidència de la variant òmicron. 
En aquest sentit, Fité va indicar que 
«tot i que pels petits és difícil con-
centrar-se amb les sessions telemà-
tiques, hem aconseguit que els nos-
tres pacients no perdin la continuï-
tat dels tractaments». H

Gairebé cinc de 
cada 30 pacients a la 
setmana son infants 
que van néixer amb 
l’esclat de la pandèmia



9el Periòdic d’AndorraNacional DILLUNS, 31 DE GENER DEL 2022

ANA/M.P.

33 Un moment de la visita a la central hidroelèctrica.

@PeriodicAND

CULTURA

F
EDA Cultura va reprendre 
ahir les visites al Museu de 
l’Electricitat i a les entra-
nyes de la central hidroe-

lèctrica, una activitat que convi-
da als visitants a descobrir indrets 
carregats d’història habitualment 
prohibits al públic. La iniciativa, 
ajornada l’any passat a conseqüèn-
cia de la pandèmia, està rebent una 
molt bona resposta per part del pú-
blic, ja que s’han assolit les places 
previstes en tres de les quatre visi-
tes planificades per aquest any. «La 
idea és entrar a les instal·lacions on 
normalment no es pot entrar, per 
això és una activitat exclusiva», va 
afirmar la guia del Museu de l’Elec-
tricitat, Katia Vilana.

Així doncs, mitja dotzena d’as-
sistents –els permesos per tal de 
complir amb les mesures sanità-
ries– han pogut veure de prop els 
tres generadors de la central, els 
excitadors que permeten posar-los 
en marxa i les arribades d’aigua. 
La idea, per tant, ha estat explicar 
amb detall com Andorra produeix 
electricitat gràcies a la producció 

FEDA comença les visites al
cor de la central hidroelèctrica
Les pròximes visites a les instal·lacions privades tindran lloc el 27 de febrer, el 27 de març i el 24 d’abril
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d’energia hidràulica, la font reno-
vable més important del Principat. 
«És una visita que agrada molt», va 
assegurar Vilana.

Malgrat que la guia va posar en 
relleu que al llarg de la visita s’ex-
pliquen aspectes més tècnics, va as-
segurar que es tracta d’una activi-
tat «a l’abast de tothom», ja que no 
se centra especialment en un pú-
blic expert. El perfil de visitant és 
eminentment nacional, i Vilana va 
atribuir l’èxit de les convocatòri-
es a «la curiositat d’entrar a un lloc 
amb tanta història i que és tan re-
llevant per al país». A banda de les 
visites a la central hidroelèctrica, 
FEDA Cultura també ofereix activi-
tats i tallers infantils amb l’objec-
tiu «d’obrir aquest espai museístic 
a tots els públics».

Després de la visita d’ahir, tam-
bé hi ha altres tres programades 
pel 27 de febrer entre les 11.10 ho-
res i les 13.10 hores; pel 27 de març 
entre les 11.00 hores i les 13.00 ho-
res, i pel 24 d’abril també entre les 
11.00 hores i les 13.00 hores. Per 
a inscriure’s, els interessats han 
d’enviar un correu electrònic a 
l’adreça següent: fedacultura@fe-
da.ad, segons va informar l’ANA. H 

TRANSPORT PÚBLIC

Una ciutadana ha impulsat una 
recollida de firmes per la plata-
forma change.org demanant una 
línia de transport públic per po-
der unir la parròquia de la Massa-
na amb la d’Encamp. 

«No volem reduir les emissi-
ons? No volem incentivar als ciu-
tadans a fer ús del transport pú-
blic? No volem un país amb molt 
bones i grans connexions? Doncs 
ens falta una combinació essen-
cial. Encamp-la Massana», així ho 
resumeix en la petició la ciutada-
na. Des d’ahir a la tarda la peti-
ció acumula 370 firmes i alguns 
d’aquests han deixat comenta-
ris assenyalant que «calen trans-
ports transversals» per millorar 
la mobilitat al Principat i no ha-
ver de fer transbord al centre per 
accedir a la vall veïna. H

Recollida de 
firmes per unir 
la Massana i 
Encamp en bus

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 La petició a change.org.

CHANGE.ORG
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YOUTUBE/ CARINE MONTANER RAYNAUD

33 Un moment del vídeo de la consellera no adscrita, Carine Montaner.

Montaner pressiona el Govern per 
tenir les dades de la covid del 2021

La consellera no adscrita, Carine 
Montaner, pressiona el Govern per 
tenir les dades de la covid del 2021, 
les quals va assegurar que són «fona-
mentals per poder saber si anem pel 
bon camí o no». Montaner va penjar 
al llarg del cap de setmana un vídeo 
al seu compte de YouTube on fa una 
reflexió sobre les respostes de l’Exe-
cutiu de les preguntes que els hi va 
formular sobre les estadístiques re-

lacionades amb el virus de la covid.
La consellera no adscrita es queixa 

per no tenir les dades del 2021, que 
també va sol·licitar al Govern. Mon-
taner considera que aquestes hauri-
en de servir per «veure si la vacunació 
té un impacte positiu o negatiu en la 
població» i per descobrir si el vaccí ha 
generat com a efecte secundari algu-
nes patologies, per comparar si hi ha 
hagut un augment de les malalties 
pulmonars i cardiorespiratòries res-
pecte al 2019 i el 2020.

Montaner es va mostrar insatis-
feta per la resposta de l’Executiu so-
bre si havien rectificat el recompte 
de morts de la covid de l’any 2020 i, 
en el cas d’estar corregides, les morts 

desglossades en funció de la causa. La 
resposta del Govern va ser adjuntar-
li la pàgina web de les defuncions del 
Principat, on apareixen les dades de 
les morts per covid del 2020.

Per últim, la consellera no adscri-
ta va manifestar que «hi ha confiden-
cialitat per algunes coses i per a d’al-
tres no» arran de la resposta de l’Exe-
cutiu sobre el nombre de persones a 
l’UCI amb covid i amb patologies prè-
vies. «No es poden facilitar les dades 
de les patologies prèvies a l’ingrés per 
qüestions de confidencialitat de les 
dades de salut», va respondre el Go-
vern. Finalment, Montaner va adjun-
tar l’enllaç al document de les respos-
tes de l’Executiu. H

La consellera no adscrita fa 
un vídeo on reflexiona sobre 
les respostes de l’Executiu

POLÍTICA

L.B.S.
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El nou l’Abarset ha demostrat ser 
un espai gastronòmic i d’oci per 
a compartir. Un exemple d’això 
n’és la seva carta, la qual està for-
mada per una varietat de plats 
de diversos gustos perquè el cli-
ent pugui escollir-ne de diferents 
a l’hora de menjar. «Un dels va-
lors de L’Abarset sempre ha sigut 
que tothom s’hagi sentit identifi-
cat», va recordar el director d’Hos-
pitality & Corporate Business de 
Grandvalira, Alex Orúe, a EL PE-
RIÒDIC.

En aquest sentit, la carta del 
restaurant per a dinars i sopars és 
bastant dinàmica i conté diversos 
plats: des de tapes o platets fins a 
tacos, fruits del mar i selecció de 
carns, entre altres varietats. Els 
tacos són un dels plats que ressal-
ten més de la carta, no pel seu cost 
ni la seva presentació, sinó per la 
seva manera d’emplatar-los. El 
client és qui desfà el xai o la coste-
lla de porc desossada i l’encarre-
gat d’elaborar el seu taco al gust, 
ja que també té a disposició fins a 
tres tipus d’ingredients diferents 
per acompanyar-lo.

Així, la presentació dels plats 
és sofisticada i abasteix des dels 
primers fins a les postres. Una pe-
culiaritat que es pot apreciar en 
dues de les postres de la carta, la 
macedònia osmotitzada i el pas-
tís de formatge brie cremós, són 
la seva emplatació i la seva pre-
sentació. La macedònia és la bar-
reja de diferents fruites en almí-
var, però a L’Abarset l’emplaten 
amb glaçons acompanyats de tocs 
florals. Una curiositat és que hi ha 
una fruita comuna camuflada a 
les postres, un element que apor-
ta singularitat. En canvi, al pas-

GASTRONOMIA I OCI
LAIA BAUTISTA SERVAT

33A dalt, l’exterior de 
l’après-ski de L’Abarset. 
Al centre, d’esquerra 
a dreta, una cassoleta 
de formatge fos 
d’acompanyament i 
dues postres: un pastís 
de formatge de brie 
cremós i una macedònia 
osmotitzada. A baix 
la zona del restaurant 
durant la nit. 

Orúe assegura que 
són sensibles amb 
els preus, perquè 
tothom pugui gaudir 
dels productes

La carta del restaurant és dinàmica i conté 
diversos plats que ressalten per la presentació

L’Abarset, un espai 
per compartir

tís de formatge de brie cremós la 
singularitat recau en la manera de 
menjar-lo, ja que ve acompanyat 
d’uns panets per agafar el pastís 
com si es tractés d’una fondue. El 
director d’Hospitality & Corporate 
Business de Grandvalira va mani-
festar que L’Abarset treballa amb 
productes autòctons, molts d’ells 
provinents de la Casa Raubert, i de 
proximitat.

Pel que fa al cost dels productes 
de la carta, en general, no són ex-
cessivament cars, especialment te-
nint en compte que són plats desti-
nats a compartir i no per persona. 
«Nosaltres apostem per un produc-
te de qualitat i això evidentment 

LAIA BAUTISTA SERVAT
ESCALDES-ENGORDANY

@laia_bautista

té un cost, però som sensibles amb 
el fet que la gent ho pugui gaudir», 
va aclarir Orúe. També és necessa-
ri ressaltar que els plats són mitja-
nament abundants, fet pel qual el 
preu està acord amb la quantitat.

Quant a l’arquitectura de l’esta-
bliment, el disseny presenta pin-
zellades de modernitat integrades 
dins d’un ambient rústic que res-
salta amb les bigues de fusta del 
sostre. Aquesta combinació fa que 
l’establiment s’inclogui com una 
part més de la muntanya. L’Abarset 
està situat a peu de pistes del sec-
tor del Tarter de Grandvalira, per 
això es pot arribar esquiant o amb 
vehicle personal on hi ha un apar-
cament VIP i un altre públic total-
ment gratuït. El restaurant es tro-
ba dins de l’estructura triangular 

des d’on es pot apreciar l’entorn 
natural del Tarter, al centre hi ha el 
bar de l’après-ski amb una zona VIP 
darrere de la taula del discjòquei.

La diversitat musical és una de 
les «apostes» del renovat L’Abar-
set, va assenyalar Orúe. En aquest 
sentit, tres artistes de referència 
que ja han tocat a l’establiment 
són Edu Imbernon, Los Suruba i la 
discjòquei B Jones, entre d’altres. 
És important tenir en compte que 
per poder assistir a l’après-ski i al 
restaurant s’ha de reservar prèvi-
ament per la pàgina web. En defi-
nitiva, el renovat L’Abarset és una 
combinació entre l’entreteniment 
i la gastronomia que vol continu-
ar sent un punt de trobada tant pel 
client del país com per a l’interna-
cional. H
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33 La cua de vehicles es va allargar fins a l’entrada de Sant Julià.
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TRÀNSIT

M
algrat que aquest no ha 
estat un cap de setmana 
de més afluència de tu-
ristes del que és habitu-

al, Andorra va deixar veure nova-
ment ahir una imatge de llargues 
cues per sortir del país en direcció 
a la frontera hispanoandorrana. 
Segons va informar el servei de Mo-
bilitat, les retencions es van allar-
gar aproximadament fins als tres 
quilòmetres de distància, la qual 
cosa va provocar una densa aglo-
meració de vehicles que va arribar 
fins a l’entrada de Sant Julià de Lò-
ria. La circulació també va ser no-
tablement densa a la CG-4, a l’en-
trada de la Massana en sentit sud, a 
causa dels esquiadors visitants que 
van iniciar el retorn cap als seus in-
drets d’origen. La major part dels 
turismes que sortien des de la par-
ròquia d’Ordino i la Massana es 
van dirigir en direcció a la fronte-
ra hispanoandorrana, la qual cosa 
va provocar la confluència amb el  

Cues fins a l’entrada de 
Sant Julià per sortir del país
Mobilitat va registrar 
retencions d’uns tres 
quilòmetres

EL PERIÒDIC
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gruix dels viatgers que provenien 
del centre del país.

D’altra banda, Mobilitat també 
va informar a través de les xarxes 
socials que durant el dia d’avui i 
dimarts, el carrer Ciutat de Saba-
dell d’Escaldes-Engordany roman-
drà tancat al trànsit en sentit bai-

xada. Aquesta afectació al trànsit, 
que tindrà lloc entre la rotonda del 
Gall i l’entrada de l’edifici del Cos 
de Policia, es produeix amb motiu 
de la càrrega i descàrrega de mate-
rial per obres. Els talls es produiran 
al llarg de les dues jornades entre 
les 09.00 hores i les 20.00 hores. H

L’ANC del Principat votarà una nova junta
ASSOCIACIONS 3 L’Assemblea Nacional Catalana a Andorra celebrarà 
avui l’assemblea per escollir la nova junta de l’entitat a Andorra. La tro-
bada tindrà lloc a partir de les 21.30 hores a Andorra la Vella, al Centre 
cultural la Llacuna, on intervindrà l’actual coordinadora de la delega-
ció andorrana de l’ANC, Roser Gordillo.

Avís groc per ventades 
a partir d’avui al migdia

Xerrada sobre el passat 
i el present d’Andorra

METEOROLOGIA 3Protecció Civil d’An-
dorra va anunciar ahir a les xarxes 
socials que a partir d’avui al mig-
dia s’activarà l’avís groc per venta-
des d’intensitat moderada o amb 
força intensitat arreu del Princi-
pat. Seguint la mateixa línia, el ser-
vei meteorològic va informar que 
es tracta de l’arribada d’un front 
desgastat que porta un increment 
de la força del vent.

LITERATURA 3 El proper dijous 3 
de febrer a les 19.00 hores tindrà 
lloc a la llibreria la Trenca d’An-
dorra la Vella una conversa entre 
els escriptors Greg Coonen i Iñaki 
Rubio sobre l’Andorra d’ahir i la 
d’avui, arran de les seves respecti-
ves novel·les La pífia i Morts, qui us 
ha mort?. La xerrada, també, servi-
rà per donar a conèixer l’última 
obra de Coonen.

breus
ARXIU ANA
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T
he assessment of the Offi-
cial College of Architects 
of Andorra (COAA) is posi-
tive with regard to the acti-

vity of the year 2021, since, as the 
dean, Zaira Nadal, explained to EL 
PERIÒDIC, «the sector of construc-
tion has continued to grow beyond 
the effects of the pandemic. In fact, 
during the last financial year, the 
general figures for m2 of visas we-
re again in line with the growing 
trend in the sector since the reco-
very from the construction crisis 
in 2016. However, Nadal emphasi-
zed that the only period in which 
there was a significant affectati-
on was during the confinement 
with the general paralysis of the 
country. «From May onwards we 
returned with great force, the buil-
ders recovered lost hours and the-
re were no delays with deadlines; 
This time, construction has been 
the sector that has best withstood 
the health crisis» said Nadal.

With regard to the reforms, the 
COAA reflects in its records that 
the maximum peak of the last 20 
years was reached in 2011, with 
the emergence of the Renova Plan, 
which motivated the promoters 
and led to a total of 148,000 m2. In 
relation to this data, Nadal repor-
ted that «after 10 years of ups and 
downs, last year the peak figures 
were equal, in fact, this is the se-
cond year with the highest figu-
res in reforms since we prepare 
reports». Such constructions ha-
ve been «stimulated by the onset 
of the pandemic, as many people 
who suffered from confinement 
began to want better housing, 
energy savings and increased ho-
me space,» said Nadal.

COAA records show that the 
trend will revolve around the 
growth of the sector over the next 
few years, although «like econo-
mic crises, construction is cyclical, 
if an excess is carried out for a ye-
ar, it will later lead to a drop in ac-
tivity; therefore, we must be care-
ful, «said Nadal.

Regarding the impact of the 
new environmental conservation 
policies, the dean explained that 
«as usual, when there is political 
will and the Government takes ac-
tion, there is an improvement in 
the conservation of the environ-
ment and the quality of the buil-
ding». The appearance of the ener-
gy efficiency law in 2010 meant 
a «substantial» change in the mo-
od of the construction compani-
es and, according to Nadal, «it has 
been largely reinforced by the Law 

MARICEL BLANCH

33 Archive image of construction workers in a work in Andorra la Vella.

Construction is growing alien to 
the effects of the pandemic
The square meters approved for renovations in 2021 are the highest in 10 years

ARCHITECTURE

to Promote the Energy Transiti-
on and of climate change. In ad-
dition, the dean added that «the 
communities of owners and deve-
lopers are aware of the benefits of 
sustainable actions in relation to 
the reduction of the ecological fo-
otprint and the reduction of ener-
gy costs». 

In relation to this point, the CO-
AA explained that the technicians 
and engineers of the Principality 
have had to carry out a process of 
continuous training to meet the 
new quality requirements of the 
buildings.

On the other hand, Nadal ad-
dressed the issue of building regu-
lations stating that «it would be po-
sitive to establish, from the muni-
cipalities, a maximum of allowed 
square meters taking into account 
the characteristics of each parish.» 
One of the proposals of the COAA 
is to establish an average of the m2 
approved for the last 30 years and 
from there, «set the minimum and 
the limits for the promoters», said 
Nadal. H

The COAA argues that the association agreement 
includes Catalan as a compulsory language

33 The association agreement 
with the European Union will ma-
ke it easier for architects from dif-
ferent countries to practice in the 
Principality. Regarding the lin-
guistic aspects that will affect this 
new measure, Nadal stated that 
«we need to understand each ot-
her perfectly among the mem-
bers of an architectural project», 
therefore, he defends that Cata-
lan is «obligatory and a priority». In 
any case, the position of the archi-
tects contemplates that if the offi-
cial language is not spoken in spe-
cific cases, «there will be a margin 
of time for Catalan to be learned». 
Nadal cited other sectors such as 
healthcare in order to justify the 
language requirement: «If someo-
ne goes to the doctor, they need to 
understand you perfectly with all 
the nuances needed to make the 
best possible diagnosis; becau-

se the same thing should happen 
with architects». In fact, this is a 
demand shared by most members 
of the Council of Colleges, which 
brings together all the professio-
nal associations of the Principality 
to discuss with the Government 
the points of the association agre-
ement in regular meetings. On the 
other hand, Nadal recalled that 
there are currently mechanisms in 
place to be able to work in Europe-
an countries, but «what really wor-
ries us is that professionals who 
come from abroad do not have to 
prove their qualifications or have 
insurance; because if they make 
a mistake, they will be held acco-
untable. « In this way, the dean de-
mands that the agreement include 
these guarantees and that «the sa-
me conditions be required of wor-
kers from other countries as tho-
se affecting Andorran architects».

«The sector has 
made progress on 
sustainability through 
the Energy Transition 
Promotion Act»

«Activity is cyclical; if 
there is an excess of 
construction for a year, 
there will be a drop in 
work in the future»

ZAIRA NADAL
DEAN OF THE COAA

EL PERIÒDIC
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33 A moment of the performance  «Terra» to commemorate the National Day of Andorra at the Expo Dubai 2020.

PROMOTION

A
ndorra announced the op-
portunities for foreign in-
vestment in the Principa-
lity during the institutio-

nal events of the National Day of 
Andorra at the Expo Dubai 2020. 
In this sense, the Head of Govern-
ment, Xavier Espot, described the 
meetings as tools to develop com-
mon interests in which not only 
have the objectives of the Executi-
ve been met, but «far exceeded ex-
pectations.» The meeting was also 
attended by the Minister of Foreign 
Affairs, Maria Ubach; the Minister 
of Tourism and Telecommunicati-
ons, Jordi Torres; and the Secretary 
of State for Digital Transition and 
Strategic Projects, Cesar Marqui-
na. Espot thanked the United Arab 
Emirates for their support and as-
sistance in celebrating the Natio-
nal Day of Andorra, which served 
to «show the visible and invisible 
face of the country in the forum.» 
However, he indicated that Andor-
ra and the United Arab Emirates 
share some challenges such as sus-
tainability, the energy transition 
and the defense of innovation; and 
therefore have the tools to develop 
common interests. «The Expo has 
also served to show that we have 
these instruments at our disposal 
and that from here we can make ef-
forts and deepen the application 
and development that allow us in 
economic matters, attracting resi-
dents and exchanges cultural and 
tourist activities», explained the 
head of government. Finally, he 
added that one of the goals of An-
dorra and the United Arab Emira-
tes is that «small countries should 
play an exemplary role. We cannot 
change the global reality, we can 
only do it in a sensible way «, a fact 
for which he considered that» we 
can be an example for the biggest 
countries that produce much mo-
re pollution than us».

As for the events that took place 
during the National Day of Andor-
ra in Dubai, after the hoisting of 
the Andorran flag and the interpre-
tation of the anthems of the Princi-
pality and the United Arab Emira-
tes, Espot wanted to address a few 
words to the audience to present 
the Andorran project: «our parti-
cipation focuses on three axes: the 

Andorra explains foreign investment 
opportunities at Expo Dubai
Espot describes the meetings as tools for developing common interests

promotion of the country and An-
dorran companies, positioning 
ourselves as a living lab of open in-
novation and presenting the sus-
tainability strategies of the Andor-
ran economy». In this sense, Espot 
was convinced that the Middle East 
is a territory with which many new 
synergies and business opportu-
nities can be created, the govern-
ment said in a statement.

As for the cultural representa-
tion of Andorra, a group of about 
twenty people made up of mem-
bers of the country’s five groups 
performed an adaptation of the 
performance Terra, which narra-
tes the 600-year history of the «Con-
sell de la Terra» and the Advance-
ment of Andorran society to mo-
dernity through dance and music.

BILATERAL MEETINGS / Simultaneous-
ly with the day of the National Day 
of Andorra, a series of institutional 
events were also held with the ot-

her members of the Andorran de-
legation. According to a statement, 
Foreign Minister Maria Ubach met 
with the head of the Culture and 
Youth portfolio, Noura bint Mo-
hammed Al Kaabi. At the meeting, 
they talked about the edition of 
the Art Camp festival that will ta-
ke place in Dubai between March 
14th and 21st and will host 20 ar-
tists from the Middle East and one 
from Andorra.

The Minister of Tourism and Te-
lecommunications, Jordi Torres, 
met with the High Representative 
of Economy and Tourism, Helal Sa-
eed Al Marri. At the bilateral mee-
ting, the leaders agreed that tou-
rism is the key piece for both co-
untries and created synergies to 
encourage visitors from one co-
untry to go to the other and vice 
versa. H

«Small countries need to play an exemplary 
role. We can’t change the global reality, we 
can only do it in a sensitive way»

«We can be an example for larger 
countries that produce much more 
pollution than us»

Xavier Espot
HEAD OF GOVERNMENT

33 The President of the Andorran 
Business Confederation (CEA), 
Gerard Cadena, stated at the 
Dubai 2020 Expo that the CEA 
wants to promote economic di-
versification while preserving 
traditional lines. Cadena insis-
ted on wellness, fintech and bi-
otechnology as some of the ele-
ments for the reactivation of the 
Andorran economy that would 
allow « to not depend so much on 
tourism» and stressed that «the 
future of the country must be a 
link between public and private 
authorities. The meeting was al-
so attended by the director of the 
CEA, Iago Andreu, who recalled 
that the role of the confederati-
on is to «facilitate» and «act as a 
bridge» to help Andorran busi-
ness to «find the links that can be 
translated in business opportu-
nities». However, he pointed out 
that «there may be synergies» be-
tween the professional interest 
and the business community re-
sident in the Emirates, especia-
lly for the «new digital economy 
companies» that are just emer-
ging in the Principality. 

The CEA wants to 
promote economic 
diversification

33 Andreu and Cadena in Dubai.

CEA
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L’escultura d’un pop gegant de 
neu ja llueix al Pas de la Casa

ART

D
esprés d’uns dies de força 
treball, els artistes andor-
rans Emma Regada, Arnau 
Orobitg i Itziar Bádenas van 

finalitzar ahir l’escultura de neu que 
van començar a esculpir divendres 
al Pas de la Casa, una exhibició que 
aquest any substitueix el clàssic con-
curs d’escultures de neu que se cele-
bra anualment a causa de la pandè-
mia. Els artistes han estat treballant 

33 L’escultura és un gran pop que respon als gustos dels tres artistes que l’han elaborat durant diversos dies.

ANA/A.M.

Tres artistes del país hi han estat treballant durant uns dies i encara es pot visitar a l’inici de la setmana
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aquests dies sobre un bloc de neu de 
20 tones i 24 m³, que ha donat com a 
resultat una figura de 6x2x2 metres. 
Regada va manifestar que la idea de 
crear un pop, desconeguda fins que 
no s’ha acabat de configurar l’obra, 
va sorgir a partir dels gustos dels tres 
artistes, per la qual cosa ha assegurat 
que la feina ha estat «fàcil» de fer pel 
que fa al treball conjunt. Tot i les bo-
nes temperatures registrades al Pas 
de la Casa, l’escultura aguanta la ca-
lor sense desfer-se i encara es podrà vi-
sitar durant aquest principi de setma-

na a la plaça de l’Església. Per realitzar 
l’escultura s’ha utilitzat la tècnica de 
tall. Primer, s’ha fet un dibuix del con-
torn lateral i del front sobre el bloc de 
neu, després s’ha començat amb el 
tall del cap i els forats superiors. A par-
tir d’aquí, s’ha anat definint la forma 
fins a obtenir el resultat final.

Tot i la satisfacció d’haver creat 
una obra d’aquestes dimensions, Re-
gada espera tornar a poder celebrar 
aviat el concurs d’escultures de neu, 
ja que «és tot un reclam» i permet als 
artistes relacionar-se entre ells i fer 

noves amistats. El conseller de Cultu-
ra i Afers Socials, David Cruz, va desta-
car que s’ha apostat per artistes del pa-
ís «per fomentar l’art de proximitat» i 
que amb l’exposició d’enguany s’ha 
volgut seguir amb la tradició. I és que 
«encara que s’hagi canviat una mica 
de format, la idea és que l’activitat 
continuï i que l’any que ve puguem 
celebrar la 18a edició del concurs».  
Cruz també va matisar que l’exposi-
ció de la figura és un reclam i una «ex-
periència tant per als ciutadans com 
per als turistes que ens visiten». H

ANA/M.P.

33 Iván Lira durant el seu monòleg.

Música, teatre i comèdia donen el tret de sortida al Movlav

 «Una experiència de transformació 
per a joves i adults». Així va definir 
el filòsof David Murias el projecte 
Movlav, l’ambiciosa iniciativa im-
pulsada pel Comú de Sant Julià de 
Lòria que busca revolucionar el pa-
per dels joves del país i que dissab-
te passat va donar el tret de sortida 
a l’auditori Claror del Centre cultu-
ral i de congressos lauredià. 

Els assistents a la primera sessió 
van poder viure una experiència te-
atral de la mà de la companyia En-
treacte, van gaudir de les melodi-
es de corda interpretades per Jordi 

Claret i van poder riure amb el mo-
nòleg d’Iván Lira. També van pren-
dre part altres personalitats desta-
cades de la parròquia com mossèn 
Pepe Chisvert.

Murias va detallar que l’objectiu 
de Movlav és «aportar valors i l’es-
sència del projecte a través d’àm-
bits com la música, la filosofia, el 
monòleg, el riure, el teatre i el ball». 
A banda de les actuacions que es 
van oferir, també es va aprofitar 
l’esdeveniment per presentar el lo-
gotip de la iniciativa. «És el comen-
çament d’un viatge i d’una història 
en la qual volem cridar a tothom a 
què se senti part important i on el 
jove sigui el protagonista», va em-
fatitzar.

El cert és que la posada en esce-
na va estar  força cridanera. Malgrat 
que tota l’acció de la inauguració 

La inauguració de Movlav és no-
més l’inici del projecte. D’aquí a 
dues setmanes es donarà el tret de 
sortida a les Olimpíades Culturals, 
entre les quals hi haurà més de 20 
concursos diferents amb més de 20 
temàtiques que cada entitat de la 
parròquia ha dissenyat. «Hi ha con-
cursos de tota mena que busquen 
activar el jove i, a través d’aquests, 
volem que ens deixin les seves ide-
es, els seus anhels i els tipus de pro-
jectes que voldrien que es fessin a 
Andorra», va afegir.

Quant al ‘feedback’ rebut per 
part de la ciutadania, Murias va re-
conèixer que «la gent ja en comença 
a parlar», i va destacar la importàn-
cia del ‘boca-orella’ per tal de fer-ne 
més difusió. «Ens han rebut amb els 
braços oberts», va concloure l’orga-
nitzador. H

PARTICIPACIÓ

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

LECTURA

El Comú d’Escaldes-Engordany 
presenta la primera edició de Li-
ter’Art, un club de lectura adreçat 
a totes aquelles persones a partir 
dels 16 anys que vulguin atansar-
se al món de la literatura a través 
de la cultura o bé a l’art a través 
de la literatura. L’activitat, dirigi-
da per Laura Casanovas i Cristina 
Rico, comptarà amb cinc sessions 
gratuïtes a la biblioteca comunal 
a partir del febrer. La primera ses-
sió tindrà lloc el 9 de febrer al vol-
tant de l’obra Cap a la bellesa de Da-

Primera edició 
del Liter’Art 
a Escaldes-
Engordany

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Es tracta d’un club de 
lectura per apropar-se
a la literatura

vid Foenkinos, on l’art, i concreta-
ment el vessant pictòric, és el fil 
conductor de la novel·la de l’autor. 
El 9 de març es treballarà l’obra La 
taula de Flandes d’Arturo Pérez-Re-
verte. En aquest cas es parlarà de 
l’enigma atrapat en un quadre 
del pintor Pieter Van Huys (segle 
XV), en el qual es plasma una par-
tida d’escacs entre dos homes que 
són observats per una donzella. 
El 6 d’abril serà el torn de Em dic 
vermell’d’Orhan Pamuk. El mes se-
güent (4 de maig) la jornada se cen-
trarà en l’única novel·la d’Oscar 
Wilde El retrat de Dorian Gray. I fi-
nalment, el 8 de juny, Un artista del 
món flotant de Kazuo Ishiguro clou-
rà el cicle recordant la trajectòria 
de l’artista jubilat Masuji Ono.H

Es va aprofitar també per 
donar a conèixer el logotip 
de la iniciativa

s’ha desenvolupat a l’auditori, la 
plaça de la Germandat s’ha vestit 
de gala per «cridar l’atenció» de la 
ciutadania i que «vegin que hi ha 

elegància». Un passadís de llums i 
música en directe han estat els ele-
ments que des de l’organització 
s’han col·locat a l’espai exterior.
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el Periòdic d'Andorra

Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos
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CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DC 19 DE GENER

DE 9H A 13H

DM 1  I  DC 2 

DE FEBRER 

DE 9H A 13H30

@

GESTIÓ I  

CONTROL DE LES

INSTAL.LACIONS 

DE RISC DE

PROLIFERACIÓ 

DE LA LEGIONEL.LA

CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DJ 17  DE FEBRER

DE 9H A 13H
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.

elperiodic.ad
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ACB

Aquesta vegada 
sí, aquesta vega-
da el MoraBanc va 
aconseguir gua-
nyar un final ajus-

tat, i ni més ni menys que a la pista 
del líder, el Reial Madrid, contra tot 
pronòstic, en una demostració que 
el canvi de tècnic, almenys de mo-
ment, està funcionant. Els homes 
de David Eudal van assolir una vic-
tòria de prestigi per 83 a 88 contra 
els blancs, en un tram final que es va 
complicar pels tricolors, que havien 
aconseguit jugar tota la segona part 
per davant en el marcador, amb un 
tercer quart brillant i un Codi Miller 
McIntyre que va marcar les diferèn-
cies i de quina manera. Els seus nú-
meros ho diuen tot: 28 punts, 7 re-
bots i 8 assistències.

El partit va començar amb baixes 
pels dos costats. Per part andorrana, 
Clevin Hannah no va participar, i ai-
xò va possibilitar que entrés a la ro-

33 Una jugada d’atac dels homes de David Eudal, amb la participació de Guillem Colom, que ahir va entrar en joc.

Victòria de prestigi
El MoraBanc s’imposa a la pista del Reial Madrid contra tot pronòstic gràcies a un McIntyre immens

ALBERT BELIS
ESCALDES-ENGORDANY

@albert_belis

BÀSQUET 3 LLIGA ENDESA

RUBGI 3 DIVISIÓ D’HONOR D’OCCITÀNIA
EL PERIÒDIC

33 Una jugada del partit d’ahir a l’Estadi Nacional.

El VPC supera amb nota (22-9)
el primer partit amb el nou tècnic

El VPC Andorra Rugby XV es va im-
posar ahir clarament a l’Estadi Naci-
onal al Tarascó (22-9), en partit cor-
responent a la divisió d’honor d’Oc-
citània. L’enfrontament significava 
el primer test del nou tècnic, Xepi 
Garcia, que es va fer càrrec de l’equip 
a principis d’any i que, de moment, 
encara no havia pogut disputar cap 
partit després de dos ajornaments. 

sar per davant en el marcador, tot i 
que l’equip francès va tenir opcions 
d’igualar el partit, però el seu xuta-
dor va errar algunes intervencions. 
Després d’això, els andorrans van 
concretar un assaig i a partir d’aquí 
van agafar aire fins arribar 13 a 3 al 
descans. Al segon temps, Sebas Bar-
rera va estar encertat, igual com la 
feina defensiva de tot l’equip, mar-
cada per la solidaritat i la intensitat, 
la clau de la victòria final. H

Els homes de Xepi Garcia s’imposen clarament al Tarascó a l’Estadi Nacional
A. B.
ESCALDES-ENGORDANY

«S’ha treballat bé i hem posat la pri-
mera pedra del camí que hem de fer; 
l’equip ha entrat des del primer mo-
ment amb la intensitat que necessi-
tàvem per afrontar aquest partit», va 
afirmar Garcia, que també conside-
ra que en les properes setmanes cal-
drà rectificar molts detalls, com per 
exemple l’excés de faltes que el seu 
equip va fer en el partit d’ahir, se-
gons el seu parer. 
 Ja des de l’inici, el VPC es va po-

MoraBanc Andorra
McIntyre (28p) 34
Olumuyiwa (14p) 18
Llovet (4p) 3
Nakic (8p) 7
Paulí (2p) 13
Diagné (13p) 11
Crawford (15p) 11
Colom (0p) -1
Arteaga (4p) 5
Hannah (-p) -

Reial Madrid
Taylor (0p) 5 val.
Tavares (8p) 16
Abalde (5p) 4
Heurtel (12p) 9
Randolph (13p) 14
Yabusele (3p) -1
Núñez (0p) 0
Thompkins (8p) 1
Poirier (2p) 2
Deck (15p) 17
Alocén (1p) 2
Causeur (16p) 15

3Parcials: 21-18, 21-20, 20-30, 21-20
3Àrbitres: Carlos Peruga, Rubén Sánchez 
Mohedas i Vicente Martínez. 
3Pista: WiZink Center.

Entrenador
Pablo Laso 

Entrenador
David Eudal

REIAL MADRID 83
MORABANC 88

tació Guillem Colom, que va apor-
tar descans als seus companys, però 
ben poca efectivitat. Per part madri-
dista, ni Sergi Llull ni Rudy Fernán-
dez van aparèixer, i això sens dubte 
ho va notar el Reial Madrid, així com 
també el partit d’Eurolliga de diven-
dres passat amb dues pròrrogues.

El MoraBanc va sortir endollat 
des d’un bon principi, tot i que el pri-
mer quart se’l van endur els blancs 
(21-18), en una demostració que sa-
ben guanyar sense jugar bé. El segon 
quart va continuar amb la mateixa 
tònica, amb un MoraBanc que plan-

tava cara però els locals aconseguien 
mantenir un mínim avantatge, fins 
que es va arribar a la mitja part amb 
un 42 a 38. 

Però tot va canviar al tercer quart, 
període durant el qual es va comen-
ça a gestar el triomf dels tricolor (20-
30). McIntyre, tot i ser el millor de 
llarg, va tenir col·laboradors neces-
saris per explicar la victòria final, 
com és el cas de Diagné, amb 13 
punts i molt actiu en moments clau 
de l’enfrontament, Crawford, amb 
15, i Olumuyiwa, amb 14. En aquest 
període, les diferències van arribar 

fins als nou punts d’avantatge, tot i 
que el final del període només domi-
nava per sis: 62-68.

Durant el darrer quart semblava 
que els homes de David Eudal man-
tenien les diferències en el marca-
dor, amb avantatges que fregaven 
els 10 punts, però els darrers minuts 
va tornar a aparèixer el fantasma 
dels partits perduts en finals ajus-
tats i va semblar que podia tornar 
a passar, amb tirs lliures fallats i al-
gunes pèrdues de pilota, però al Ma-
drid se li va tirar a sobre el rellotge 
i no va ser a temps de remuntar. H

Diagné, Crawford i 
Olumuyiwa participen 
en el feliç desenllaç, tot 
i que el patiment torna a 
aparèixer al final
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F. W. T.

33 Un dels esquiadors participants, ahir a Ordino Arcalís.

@PeriodicAND / @albert_belis

E
l Freeride World Tour 2022 
va continuar ahir al pic de 
les Planes, a Ordino Arcalís, 
amb el ritme frenètic amb 

el què va començar la setmana pas-
sada a Baqueira Beret. No va repetir 
cap dels guanyadors de la primera 
prova en cap categoria i, per tant, la 
lluita pels títols mundials continua 
oberta. Destaca l’espectacular caigu-
da del rider local invitat, Joan Aracil, 
que va haver de ser evacuat en heli-
còpter a l’Hospital Nostra Senyora 
de Meritxell, on ha quedat ingressat 
per espai de dos dies. L’andorrà està 
fora de perill, però va patir un trau-
matisme cranial lleu amb una peti-
ta hemorràgia al cervell, segons va 
informar ahir el cap de guàrdia del 
centre hospitalari.

L’esquí masculí va obrir la com-
petició amb una barreja d’actuaci-
ons memorables i caigudes imprò-
pies de veterans del circuit. El rookie 
Maxime Chabloz es va endur la victò-
ria a base de velocitat, un gran salt, 
un backflip gegant i un 360 per a re-
matar-ho. El van acompanyar en el 
podi els nord-americans Ross Tester 
i Andrew Pollard. Per la seva banda, 

Aparatosa caiguda d’Aracil, 
que es troba fora de perill

EL PERIÒDIC / A. B.
ESCALDES-ENGORDANY

l’aranès Aymar Navarro es va quedar 
a les portes del podi amb una quarta 
posició, mentre el jove Abel Moga va 
quedar tretzè.

Per la seva banda, l’esquí femení 
va patir una barreja semblant de cai-
gudes i actuaciones èpiques. La neo-
zelandesa Jessica Hotter va tenir una 
tornada triomfant al primer lloc del 
podi. Hotter va connectar grans aeris 

amb un esquí impecable. Després de 
la caiguda a Baqueira, la vigent cam-
piona Elisabeth Gerritzen va acabar 
al segon lloc del podi, mentre el ter-
cer va ser per a la rookie Lily Bradley.

El FWT es desplaça ara a l’Amèri-
ca del Nord. La tercera prova es dis-
putarà entre el 12 i el 17 de febrer, i 
serà l’última oportunitat abans del 
tall, que classificarà per a les finals. H

ESQUÍ 3 FREERIDE WORLD TOUR 2022

L’andorrà, amb traumatisme lleu, es quedarà dos dies ingressat a l’hospital

MOTOR 3 GSERIES FUTBOL 3 LLIGA MALAIA

Nil Solans (Giand), Romain Di-
Fante (2RM - Clio ICE Trophy), Jo-
sé Roger (SBS), Xavi España i Ma-
xime Emery (ICE Gladiators) van 
saldar ahir amb un triomf la seva 
participació en la G3 de les Crèdit 
Andorrà GSeries 2022. El meeting 
es va disputar a l’impecable pis-
ta del Circuit Andorra amb tem-
peratures que van rondar els 0°C 
una vegada que el sol, que va llu-
ir amb força, va marxar de l’esce-
nari. El guanyador no es coneixe-
rà fins després de la G4.

La recta final de la trobada va 
estar marcada per l’ímpetu d’al-
guns dels participants que, veient 
a prop el final del campionat, vo-
lien acumular la màxima de pun-
tuació en el seu compte de la clas-
sificació provisional. Per a acon-
seguir el seu objectiu, en alguna 
ocasió, va haver-hi maniobres que 
van donar feina extra als comissa-
ris esportius una vegada finalitza-
da l’activitat a la pista. Les delibe-
racions es van allargar fins a ben 
entrada la matinada i, en conse-
qüència, es va creure oportú des-
plaçar el lliurament de trofeus al 
dissabte vinent (dia 5 de gebrer) 
després de la disputa de la G4. H

El central de la selecció andorra-
na de futbol, Marc Vales, ja ha es-
tat presentat amb el Kedah Da-
rul Aman FC, el seu nou equip, 
amb el qual disputarà la Lliga de 
Malàisia. El futbolista, que fins 
ara jugava a l’Sandefjord, de la 
primera divisió noruega, canvia 
de lliga, de país i de continent, 
amb l’objectiu d’afrontar la tem-
porada vinent.
 Des del seu nou club, van com-
partir les primeres imatges amb 
Vales lluint el verd i groc corpora-
tiu de l’equip malaisi. En la pas-
sada temporada, l’equip amb el 
qual s’ha compromès l’andorrà 
va ser segon, només per darrere 
del Johor Darul Ta’zim, circum-
stància que li valdrà disputar 
l’AFC Cup, la segona competició 
continental a l’Àsia. H

El guanaydor 
del 2022 es 
decidirà en la 
darrera cursa

Marc Vales, 
presentat amb 
el Kedah Darul 
Aman

EL PERIÒDIC

EL PERIÒDIC

ESCALDES-ENGORDANY

ESCALDES-ENGORDANY

33 Vales, amb la nova bufanda.

KDA

FAE

33 Gina del Rio, en la competició d’ahir

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El cap de setmana ha estat per als jo-
ves de la FAE en esquí de fons, ja que 
Gina del Rio i Quim Grioche van dis-
putar la Copa de França a La Clusaz. 
El dissabte passat, Del Rio va ser de-
sena en la qualificació de l’sprint, a 
11 segons de la primera. Als quarts 
de final va patir una caiguda que la 

guanyar l’eslàlom FIS del Pas de la 
Casa. Es va imposar amb un crono 
de 1.34, mentre que el segon va ser 
el francès Lucas Dessandier, a 0.32 
del vencedor. 

Així mateix, Pere Cornella va ser 
quart a 4.57, amb 83 punts FIS, a 
prop dels seus actuals 81, mentre 
que Lluís Torres va ser cinquè a 6.21 
amb 95.98 punts FIS. H

va deixar sense opcions de passar a 
semifinals, però segons va indicar 
el tècnic Xabier del Val, «ens que-
dem amb la millor cursa que ha fet 
en sprint, bastant a prop del cap de 
carrera». Per la seva banda, Grioche 
també va competir a la mateixa mo-
dalitat, però va caure en un dels pri-
mers revolts i va acabar 36è.

D’altra banda, Xavi Cornella va 

Del Rio i Grioche mostren      
la seva lluita a La Clusaz
Xavi Cornella guanya l’eslàlom FIS del Pas de la Casa amb un crono de 1.34

ESQUÍ 3 COPA DE FRANÇA I ESLÀLOM FIS DEL PAS DE LA CASA
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FUTBOL 3 LLIGA MULTISEGUR ASSEGURANCES

L
a jornada 13 de la Lliga Mul-
tisegur Assegurances que 
es va disputar ahir al Cen-
tre d’Entrenament de la 

FAF va ser de bojos. Atlètic, Inter i 
Sant Julià arribaven com a colíders 
però només els primers van ser ca-
paços de vèncer. El Sant Julià va em-
patar igual que la UE mentre que 
l’Inter va perdre contra un FC San-
ta Coloma que ja és a un punt del 
quart lloc i amb un partit menys.

UE ENGORDANY 1
UE SANTA COLOMA 1
Repartiment de punts insuficient 
entre dos equips en hores baixes. 
L’Engordany, que porta quatre jor-
nades ja sense guanyar i està neces-
sitat de punts per sortir de la posi-
ció de promoció i la UE, encara amb 
opcions de lluitar pel títol malgrat 
sumar 6 punts dels darrers 18 però 
a l’hora amb l’objectiu de mantenir 
la quarta posició de la taula.

Els colomencs van fer més mè-
rits per inaugurar el marcador en 
una primera part sense gols. Les 
ocasions més clares van ser per a 
Èric de Pablos al minut 2, amb un 
xut que va aturar amb dificultats 
Cortaberia, i per a El Kabbou al 16, 
amb un xut llunyà al travesser.

Cortaberria va tornar a salvar el 
seu equip al minut 55, quan va atu-
rar un penal a Caran.

Res va poder fer el meta de l’En-
gordany, però, per evitar el gol en 
un xut llunyà de Makoma, potent 
i col·locat, que significava el 0-1 al 
minut 68.

L’Engordany, fins llavors gaire-
bé inèdit en atac, va estirar les líni-
es. Fall va avisar des del vèrtex de 
l’àrea amb un xut que va sortir fre-
gant el travesser, en l’avantsala del 
gol de la igualada, que arribaria al 
minut 78. Aboué va caçar una pilo-
ta a la frontal i de primeres la va en-
viar a la xarxa, lluny de l’abast de 
Marcos Relaño, per establir el defi-
nitiu 1-1.

FC SANTA COLOMA 0
INTER CLUB ESCALDES 0

L’Inter d’Escaldes a encaixar la pri-
mera derrota de la temporada des-
prés de 12 jornades disputades en 
un partit vibrant, ple de gols i emo-
ció i que a més, revoluciona la part 
alta de la taula a falta d’una jornada 
per a l’acabament de la segona vol-
ta. Per al FC Santa Coloma, aquests 
3 punts són vitals no només per 
mantenir les opcions d’acabar la fa-
se regular entre els quatre primers, 
sinó que a sobre es converteix en un 
seriós candidat a fer-ho.

L’Inter va jugar amb les seves ar-
mes de possessió i forta pressió des-
prés de pèrdua davant un FC San-
ta Coloma que tampoc va renun-
ciar a buscar l’atac mitjançant les 
seves bandes, amb Virgili i Guillau-
me Lopez.

Les millors ocasions a la prime-

Jornada de sorpreses amb 
l’Atlètic com a líder en solitari
Supera el Carroi i és l’únic equip de la part alta que suma els tres punts. L’Inter cau amb el FC Santa Coloma 
i UE i Sant Julià no passen de l’empat.

El premi a la insistència va ar-
ribar al minut 63. Centrada per la 
dreta d’Agüero i Cisteró, incorpo-
rant-se a l’atac, es va enlairar més 
que ningú al punt de penal per con-
nectar un cop de cap impossible 
per a Bejarano.

Però l’Atlètic volia més i de nou 
Cisteró, al minut 76, va aparèixer 
per treure’s una canonada des de 
fora l’àrea que es va colar per l’es-
caire i que valia el 2-1 i per tant, el 
lideratge.

UE SANT JULIÀ 0
FC ORDINO 0

Els lauredians van dur la inicia-
tiva des del xiulet inicial amb atacs 
tímids davant un Ordino que, ben 
plantat en defensa, va tenir la pri-
mera ocasió manifesta de gol mit-
jançant un xut de Víctor Bernat que 
va salvar Carrio quan es complia el 
quart d’hora de joc.

Bacari va anar guanyant presèn-
cia en els atacs del seu equip. Al mi-
nut 20 va connectar una rematada 
de cap que va sortir fora fregant el 
travesser. I poc després, el ‘9’ lau-
redià va ser objecte de penal que 
ell mateix va executar, enganyant 
Obregon i fent pujar l’1-0.

L’Ordino gairebé no va tenir ca-
pacitat de reacció al gol en contra i 
superada la mitja hora, el Sant Ju-
lià va estar a punt de fer el segon, 
en una triple ocasió. Oscar Garcia 
va engaltar de primeres una pilota, 
va rebutjar Obregon i al rebuig, ni 
Casas ni Bacari van encertar a am-
pliar diferències.

Va respondre l’Ordino en dues 
ocasions de Víctor Bernat. L’inter-
nacional andorrà va poder empa-
tar finalitzant una jugada de pis-
sarra i en una rematada de cap a la 
sortida d’un córner. El marcador, 
però, no es va moure més i al des-
cans es va arribar amb l’avantatge 
mínim d’1-0.

La segona part va començar amb 
un intent de vaselina de Maldona-
do que Carrio ha aturat i la rèplica 
de l’Ordino amb rematada de cap 
de Ruiz que va refusar Carrio en dos 
temps.

Ha anat creixent i fent-se gran 
l’Ordino a mida que passaven els 
minuts de la segona part. Al Sant 
Julià, per contra, li sorgien proble-
mes, principalment amb l’expulsió 
del debutant Iberbia al minut 72 en 
veure la segona groga.

Poc després, a punt va estar Mi-
guel Ruiz de marcar de cap; Carrio, 
de nou, va treure una mà salvadora.

I a falta de poc més de 10 minuts 
per al final, va arribar el gol de la 
igualda. Xut de Victor Bernat al tra-
vesser i al rebuig, Luis Martins va 
empényer a la xarxa. Un empat que 
relega els lauredians del lideratge 
i que a l’Ordino li permet ampliar 
a dos punts la diferència amb l’En-
gordany, ara mateix el propietari 
del penúltim lloc de la taula que 
obliga a jugar la promoció.

XAVI MIRÓ/FAF

33 Cisteró, autor d’un doblet, en el partit de l’Atlètic d’Escaldes contra el Carroi.

CE CARROI 1
ATLÈTIC CLUB ESCALDES 0

L’Atlètic d’Escaldes afrontava el ter-
cer partit de la jornada 13 amb op-
cions de situar-se líder en solita-
ri, a l’espera del Sant Julià-Ordino. 
L’equip escaldenc no va fallar da-
vant el cuer Carroi, que continua 
sense puntuar i que va veure com li 
remuntaven.

El partit va començar amb un pe-
nal a Bolívar quan es complia el pri-
mer minut de joc. El propi extrem 
escaldenc el va tirar però Bejarano 
va encertar la direcció i va aturar en 
dos temps.

I del possible 0-1 es va passar a l’1-
0 al minut 10. Era la primera sortida 
al contraatac del Carroi amb David 
Ramon conduint la pilota i assistint 
al punt de penal a Roberto López, 
que va definir a la perfecció des del 
punt de penal per avançar el cuer.

L’Atlètic va mantenir el domini i 
fins i tot el va augmentar. Aaron va 
tenir una clara ocasió per empatar 
al minut 36, però la seva rematada 
al primer pal la va aturar un Bejara-
no omnipresent per mantenir l’1-0 
al descans.

Com era d’esperar, l’Atlètic, que 
tenia opcions de situar-se líder en 
solitari, va posar encara una mar-
xa més a la seegona part. El domi-
ni era absolut i el Carroi acceptava 
el paper de donar-li la pilota al rival 
i dedicar-se a defesar amb el màxim 
d’ordre.

Bolívar i Ivan Garrido, els més ac-
tius de l’Atlètic, van intentar xuts 
llunyans amb molta intenció, sen-
se èxit.

XAVI MIRÓ/FAF

33 Guillaume Lopez dirigeix una acció d’atac del FC Santa Coloma 
pressionat per Chus Rubio i Ahmed, de l’Inter.

les i Adri, es va anticipar a ells una 
pilota dividida i va marcar a plaer.

El FC Santa Coloma estava to-
cat perquè li costava horrors sor-
tir amb la pilota controlada. Amb 
tot, va seguir apostant per buscar 
els seus extrems per fer mal i així va 
aconseguir empatar. Internada per 
l’esquerra de Rodri i la seva centra-
da era rematada per Hamza per es-
tablir el 2-2.

Cap dels dos equips donava per 
bo el repartiment de punts i en un 
final d’allò més boig, el FC Santa Co-
loma va aconseguir la victòria en el 
descompte. En una situació similar 
a la del segon gol de l’Inter, Guillau-
me Lopez es va anticipar a Josep Go-
mes, sense angle va fer la passada al 
centre perquè Rodri marqués a pla-
er. 3 punts d’or per als colomencs.

ra hora van ser per als de Fede Bes-
sone, però ni Ahmed, ni Pau Bosc ni 
Paredes van encertar a veure porte-
ria. Sí ho van fer els colomencs en la 
primera aproximació amb perill, al 
minut 31. Xavi Puerto va fer un bon 
moviment a la frontal i va creuar 
la pilota, sorprepent Josep Gomes.

Abans del descans, però, Ahmed 
va empatar per a l’Inter. Al descans 
es va arribar 1-1.

Els escaldencs van posar una 
marxa més a la segona part i van 
tenir el seu rival contra les cordes. 

Adri Muñoz va salvar el seu 
equip amb dues intervencions de 
gran mèrit per treure les rematades 
de cap de Joel Paredes (47’ i Soldevi-
la (57’) a boca de canó.

Però no va perdonar Artigas al 
minut 70 quan, més llest que Mora-



Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellat
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Augmennt la nuvolositat 
a l´extrem septentrional 
del país a partir del 
migdia, on hi poden 
caure nevades febles. Al 
centre i sud del país les 
clarianes o el cel serè 
serà el protagonista. La 
força del vent també 
s´incrementarà a partir 
del migdia. 

Demà el desplaçament 
de l´anticicló cap al sud 
tornarà a deixar un dia 
assolellat, però encara 
ventós.

Vent
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PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

LA ABUELA  17.45   22.15

BELFAST   20.20 vose  22.30 

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS  19.15  22.15

EL MÉTODO WILLIAMS   19.00  22.00

AGENTES 355     22.15

SPIDER-MAN: NO WAY HOME   19.30

SCREAM     22.30

LUNÁTICOS  17.30

CANTA 2  16.45

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS EEEEE
BELFAST EEE
EL MÉTODO WILLIAMS EEE
AGENTES 355 EE
CANTA 2! EEE
SPIDER-MAN: NO WAY HOME EEEEE

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Susana (Almudena Amor) ha de deixar la seva 
vida a París treballant com a model per tornar a 
Madrid. La seva àvia Pilar (Vera Valdez) acaba de 
patir un vessament cerebral. Anys enrere, quan 
els pares de Susana van morir, la seva àvia la va 
criar com si fos la seva filla. Susana necessita 
trobar algú que tingui cura de la Pilar, però el que 
haurien de ser només uns dies amb la seva àvia, 
s’acabaran convertint en un malson terrorífic.

LA ABUELA

ESTRENA

3 BELFAST

La pel·lícula, un drama de maduresa 
ambientat als tumults de la Irlanda del 
Nord de finals dels anys 60, segueix el 
jove Buddy mentre navega per un pai-
satge de lluita obrera, canvis culturals 
radicals i violència sectària.

3 AGENTE 3553 EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS 
PERDIDAS

3 EL MÉTODO WILLIAMS

Quan una arma ultrasecreta cau en 
mans d’uns perillosos mercenaris, 
l’agent  especial de la CIA, Mason «Ma-
ce» Brown, ha d’unir forces amb altres 
agents per a una missió letal.

Un buscavides (Bradley Cooper) es 
compinxa amb una pitonissa (Cate 
Blanchett) per estafar milionaris... Re-
make del film «El carreró de les ànimes 
perdudes»

Biopic sobre Richard Williams, un pare 
inassequible al desànim que va ajudar a 
criar dues de les esportistes més extra-
ordinàries de tots els temps, dos atletes 
que acabarien canviant per sempre l’es-
port del tennis.

3 SCREAM

Nova entrega de la franquícia de terror 
‘Scream’. Una dona torna a la seva ciutat 
natal per mirar d’esbrinar qui ha estat co-
metent una sèrie de crims misteriosos.

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 PORTES OBERTES A L’ESTUDI DE MIQUEL MERCÈ
Portes obertes a l’estudi de Miquel Mercè.

DIA I HORA Dimarts 15 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Avinguda de les Escoles, 18
ENTRADA Activitat gratuïta

3 PORTES OBERTES AL TALLER DE L’ARTISTA
ANGEL CALVENTE  
Visita guiada a la galeria i taller de l’artista Angel Calvente.

DIA I HORA Dijous, 10 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Espai 29 Galeria d’Art - Taller
Av. del pessebre, 29   
ENTRADA Activitat gratuïta
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DILLUNS, 31 DE GENER DEL 2022

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dilluns 31
F. Valira

C/ Prat de la Creu 15-25
Andorra la Vella

Tel. 829160
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

11:00
Exercicis físics per a la gent gran

11:15
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
Dia E

15:00
Informatiu migdia

15:30
Becaris

16:00
Sessió ordinària del Consell General

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
Tot Lliga

21:30
Dia E

22:15
Sessió ordinària del Consell General

01:00
Àrea Andorra Difusió

Exercicis físics per a la gent 
gran11.00
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L. B.

Es va casar l’any 1982 a Corea amb una co-
reana, en una celebració multitudinària, un 
ritual habitual dels seguidors del reverend 
Moon. La vintena de membres a Andorra de 
la Federació de famílies per la pau i la unifi-
cació mundial han organitzat una exposi-
ció a la Llacuna amb motiu del centenari del 
seu naixement.

–Per què li hauria d’interessar la mostra a una 
persona que no sigui seguidora de Moon?
–És un moviment que treballa per la pau 
mundial, una cosa que ens interessa a tots. 
Ara mateix estem en un conflicte no gaire 
lluny de casa nostra, així que la pau és una co-
sa que tothom necessita. Sovint gairebé ni en 
parlem de segons quines guerres, però quan 
ens toquen de més a prop ja és diferent. La 
pau no només s’ha de centrar als països rics, 
sinó que ha de ser per a tothom. La pau co-
mença per un mateix.

–Què fan per promoure la pau?
–En l’exposició podem veure les organitza-
cions que ha creat el reverend Moon, algunes 
religioses i d’altres no, i totes elles treballen 
en diferents nivells.

–Què li diria a qui pensi que el moviment al 
voltant de Moon és una secta?
–Cadascú és lliure de pensar el que vulgui. 
Què vol dir secta? Que s’ha separat d’alguna 
cosa. Nosaltres no ens hem separat de res, si-
nó que sempre hem volgut la unitat. Ell no 
volia un moviment religiós, sinó la unifica-
ció de les esglésies, però molts li van donar 
l’esquena. A més, estava perseguit tant a Co-
rea del Nord com del Sud.

–Aspirar a la unitat de les religions és un ob-
jectiu complicat, no?
–Sí, és complicat. Però si Déu existeix, que és 
el que creiem tots, per què hem d’estar sepa-
rats? Si Déu existeix només n’hi ha d’haver 
un, i aquest un ha de voler el mateix. Les re-
ligions han fet mals passos perquè han cre-
gut que tenien la veritat, i això no s’ha de dir 
mai. Jo sempre dic que tinc un camí per arri-
bar a la veritat.

–Cada religió pensa que el seu Déu és únic.
–Hi ha religions que sí, que creuen que hi ha 
altres Déus, però les principals no. Si mirem 

«Ens vam casar per l’eternitat, 
no només per aquesta vida»
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les diferències entre les religions són un 20%.
En canvi, estan d’acord en un 80%. El que ha 
passat és que les religions s’han fixat més en 
aquest 20% i no en el 80. Si fóssim capaços 
de treballar en un 70% el món aniria més de 
pressa, però l’ego ens impedeix fer-ho.

–Per què fan casaments multitudinaris amb 
diverses parelles?
–Per donar a conèixer a tothom el nostre com-
promís davant de Déu per la unió de la pare-
lla. Quan em vaig casar el 82 a Corea érem sis 
mil parelles, i ho vam fer per l’eternitat, no 
només per aquesta vida. Per nosaltres no exis-
teix això de ‘quan la mort us separi’, perquè 
el nostre matrimoni és per l’eternitat.

–Què hi ha després d’aquesta vida?
–Tenim tres vides: una líquida que dura nou 
mesos al ventre de la mare, una segona que 
dura uns 90 anys gràcies a l’aire, i una terce-
ra per l’eternitat fruit de l’amor. H

Lluís
Babi
SEGUIDOR DE MOON

Amb 68 anys, ja està 
jubilat. És un dels vint 
membres a Andorra de 
la Federació de famílies 
per la pau i la unificació 
mundial.

PER
Albert 
Belis

8 420565 104005
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